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فرهنگ و هنر زمینه ساز 
تحول در جامعه است

رئیس مجلس با تاکید بر اینکه 
بدون توجه به ۲ عرصه یعنی عرصه 
فرهنگ و هنر و نیز عرصه فناوری 
هیچ تحولی امکان پذیر نیست، 
گفت: تجارب من در بخش های 
مختلف در ارتباط با فرهنگ و هنر 
به من نشان داد که با این عرصه 
می توان در جامعه تحول ایجاد 
کرد. محمدباقر قالیباف ادامه داد: 
فاصله  در حال حاضر  متاسفانه 
زیادی بین هنرمندان و مسئولان 
وجود دارد و این فاصله به جامعه 
نیز تعمیم داده می شود. در واقع 
آغاز فواصل موجود در جامعه از 
نخبگان هنری و مدیریتی نشأت 
می گیرد و آثار آن را در جامعه نیز 
می بینیم. وی با اذعان به اینکه حتما 
این اشکال را می پذیرم که مقصر 
اصلی ما مدیران هستیم، اظهار کرد: 
از سوی دیگر خواهش من این است 
که فعالان عرصه فرهنگ و هنر نیز 
باید در میان خود کنکاش کنند که 
آیا آنها در به وجود آمدن این فاصله 

سهمی دارند یا ندارند.

 عراق برای تغییر سیاست ها
 به ایران نیاز دارد

توافق ایران و آمریکا، امری 
گریزناپذیر است

مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت 
خارجه گفت: عراقی ها سیاست 
متوازنی را دنبال می کنند و در این 
تغییر سیاست هایشان به ایران هم 
نیاز دارند. قاسم محبعلی درباره سفر 
نخست وزیر عراق به تهران گفت: 
به نظر می رسد این سفر بیشتر دو 
جانبه باشد، آن هم با توجه به تغییر 
سیاست ها در منطقه و انتخابات 
بعدی که در عراق در پیش است . 
وی تصریح کرد: تحولاتی در منطقه 
اتفاق می افتد، آن هم در شرایطی که 
آمریکایی ها از منطقه خارج می شوند 
و یا حضور فیزیکی آنها کاهش 
می یابد. در واقع به نوعی خلأ  قدرت 
در حال شکل گیری است و کشوری 
مانند فرانسه تلاش می کند تا جای 
خالی آمریکا را در منطقه پر کند. 
نمونه آن شرکت در اجلاس اخیر در 
بغداد و توافقی که بین فرانسه و عراق 
در زمینه انرژی به انجام رسیده، 
حتی رئیس جمهور فرانسه خودش 
اعلام کرد که آمریکایی ها هم بروند 

ما در منطقه هستیم.

تحلیلگر مسائل بین الملل با بیان 
اینکه دستیابی به توافق بین ایران و 
آمریکا، امری گریزناپذیر و گزیرناپذیر 
است، گفت: این احتمال وجود دارد که 
در نهایت یک طرف عقب نشینی کرده 
و از مواضع خود عدول کند، اما تلاش 
کند به گونه ای نشان دهد که نه تنها 
عقب نشینی نکرده است، بلکه توانسته 
است به امتیازاتی نیز دست یابد. مهدی 
مطهرنیا با اشاره به اینکه آمریکا از 
طرفی خواهان از سرگیری هر چه 
سریع تر مذاکرات وین است و از طرفی 
دیگر حاضر نیست از خواسته های خود 
مبنی بر مذاکره بر سر مسائل هسته ای 
و موشکی ایران عدول کند، اظهار 
کرد: ایالات متحده در پی آن است 
که به مهار و کنترل ایران در جهت 
شکل دهی به نظم نوین جهانی آینده 
و اهداف تعریف شده دولت آمریکا 
در عرصه بین الملل نائل آید. اکنون 
سرعت تحولات در نظام بین الملل 
نسبت به گذشته افزایش یافته است، 
دوران گذار، دورانی بحران زا است که 
از سال ۱۹۹۰ شروع و از سال ۲۰۲۰ تا 

کنون شدت گرفته است.

سـرمقــاله

سفر آقای رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و توافق دقیقه نودی که صورت گرفت حکم مُسکنی را 
دارد که توانست»فعلا« جلوی صدور بیانیه علیه ایران توسط 
شورای حکام آژانس را که طی روزهای آینده تصمیمات 
نهایی اش را اتخاذ خواهد کرد، بگیرد. توافق تهران که یکشنبه 
صورت گرفته صرفا حکم مُسکن را دارد، چرا که حجم انبوهی 
از مسائل در خصوص پرونده هسته ای ایران و فعالیت های 
هسته ای کشور عملا بدون پاسخ، مبهم و نامشخص مانده 
است. واقعیت امر بر آن است که از همان فروردین ماه که آقای 
رئیسی تصمیم به شرکت در انتخابات گرفت، مشخص بود که 
وی رئیس جمهور بعدی خواهد بود. در عین حال همه مان نیز 
این نکته را می دانیم و در فروردین ماه نیز می دانستیم که اگر 
فعالیت ها، مذاکرات هسته ای یا بحران هسته ای با غرب یا هر 
نام دیگری که بر آن بگذاریم، اگر نگفته باشیم که مهم ترین 
مساله ایران امروز است، دستکم یکی از مهم ترین مسائل ایران 
است. اما اصولگریان تندرو یا دلواپسان به رغم آنکه ماه ها فرصت 
داشتند اما هر قدر که زمان می گذرد، مشخص تر می شود که 
هیچ برنامه و دستور العملی برای برنامه های هسته ای کشور 
ندارند. فی الواقع به جز مشتی شعار و کلی گویی چیز دیگری 
در خصوص برنامه های هسته ای کشور ندارند. به بیان ساده تر 
تندها در حقیقت زندانی شعارهایی هستند که در تمام هشت 
سال دولت روحانی می دادند. با اینکه گام هایی که در آن دولت 
برداشته شد به رغم بعضا ضعف هایی که به همراه داشت، اما 
به خیر و صلاح منافع می بود اما تندروها به جز مخالفت و 
کارشکنی واکنش دیگری نسبت به آن برنامه ها نشان ندادند. 
صدر تا ذیل آن برنامه ها، مذاکرات، برجام، توافق با آژانس و 
اصولا هر تحولی که پیرامون مساله هسته ای در دولت آقای 
روحانی صورت گرفت را محکوم کردند. اما آن موضع گیری ها 
به جز یک مانور یا ژست سیاسی واقعا چیز دیگری نبود. آنها 
به هیچ وجه مشخص نساختند که برنامه شان برای فعالیت ها 
و مذاکرات کدام است. بسیار خوب روحانی، ظریف و عراقچی 
و همه اینها خطاکار بودند و درست عمل نکردند. حال که همه 
قدرت در دست شما است، بفرمایید که برنامه هسته ای کشور 
کدام است؟ میَ خواهید به مذاکره ادامه دهید؟ معلوم نیست. 
می خواهید مذاکره را قطع کنید؟ معلوم نیست. آیا قرار است 
همان تیم قبـــلی مذاکره کننده به رهبری آقــــای عراقچی  
و همکارانش مذاکرات را ادامه دهند؟ معلوم نیست. آیا قرار 
است تیم سعید جلیلی و علی باقری که شش سال بی نتیجه 
مذاکره کردند و هیچ دستاوردی نداشتند، عهده دار مذاکرات 
شوند؟ این هم معلوم نیست. آیا پس از 3 ماه مذاکرات که قبل از 
ریاست جمهوری سیزدهم صورت گرفت و آقای روحانی اعلام 
کرد که همین امروز می تواند موجب لغو برخی از تحریم ها شود 
حاصل آن توافق را قبول دارید یا نه؟ معلوم نیست. لذا دلواپسان 
سیاست و برنامه مشخصی در خصــوص برنامه هسته ای ارائــه 
نکرده اند و ای کـــاش که بی برنامه گــی آنها فقط محدود به 

هسته ای می شد.

مُسکنی به نام توافق با آژانس

   پیام تسلیت رهبر انقلاب
 برای درگذشت قاضی زرگر

حضرت آیت ا... خامنه ای در پیامی درگذشت 
حجت الاسلام زرگر رئیس دادگاه انقلاب تهران و 
از قضات باسابقه کشور را تسلیت گفتند. متن پیام 
رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است: بسم ا... 
الرحمن الرحیم؛ درگذشت روحانی مجاهد جناب 
حجت الاسلام سیداحمد زرگر رحمةا... علیه را به 
خانواده و بازماندگان محترم و دوستان و همکاران 
ایشان تسلیت عرض می کنم. شجاعت و صراحت 
در مقام قضا و تلاش مجاهدانه در مقام امر به 
معروف و نهی از منکر، بخشی از خصوصیات 
ممتاز آن مرحوم بود. از خداوند متعال رحمت 
و مغفرت و حشر با اجداد طاهرینش را برای 
ایشان مسألت می کنم. سیّدعلی خامنه ای ۲۲ 

شهریور ۱۴۰۰«.

ابلاغ لغو سند 2030 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: هفت 
مصوبه مهم این شورا که مدت ها بر زمین مانده 
بود، از سوی رئیس جمهور و رئیس شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برای اجرا به دستگاه های مربوط 
ابلاغ شد. دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
گفت: هفت مصوبه مهم این شورا که مدت ها 
بر زمین مانده بود، از سوی رئیس جمهور و 
رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی برای اجرا 
به دستگاه های مربوط ابلاغ شد. وی افزود: لغو 
اجرای سند ۲۰3۰، بنیاد ایرانشناسی، قانون 
تشکیل هیئات امنا دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالی و پژوهشی، تاسیس گروه برنامه ریزی مراکز 
و موسسه های آموزشی و پژوهشی خاص و اصلاح 
و تکمیل آیین نامه کمیسیون فرهنگی تربیت 
بدنی و ورزش کشور از جمله مهمترین مصوباتی 
است که از سوی رئیس جمهور به دستگاه های 

اجرائی ابلاغ شد.

 لغو روادید، مختص سفرهای هوایی 
سفیـــر ایــران در بغـداد گفت: بر اساس 
نشست های مشترک انجام شده بین نخست وزیر 
عراق و مسئولان کشورمان، فعلا تنها مسافران 
ایرانی که از طریق پرواز وارد عراق می شوند 
نیازی به دریافت روادید نخواهند داشت. ایرج 
مسجدی در حاشیه سفر نخست وزیر عراق به 
مشهد در در خصوص لغو روادید اظهار داشت: 
اجرائی شدن این تصمیم مربوط به بعد از آیین 
اربعین حسینی است. به گزارش ایرنا، وی گفت: 
فعلا لغو روادید برای سفر به عراق محدود به 
سفرهای هوایی خواهد بود اما ممکن است بعد از 
مدتی که بحران کرونا مدیریت شد و همه گیری 
کاهش پیدا کرد، لغو رواید به سفرهای زمینی 

نیز تسری پیدا کند.

 شروع پیش ثبت نام اربعین 
سامانه ثبت نام اربعین که در ساعات اولیه 
دیروز از دسترس خارج شده بود، پس از رفع 
نقص، با اعلام شرایط سفر اربعین، برای پیش 
ثبت نام در دسترس قرار گرفت. سازمان حج و 
زیارت که مسئولیت کمیته اعزام ستاد اربعین 
را به عهده دارد، اعلام کرده بود از ساعت ۹ صبح 
دوشنبه ۲۲ شهریورماه، پیش ثبت نام اربعین 
را آغاز می کند، اما این سامانه در ساعات اولیه 
پیش ثبت نام از دسترس خارج شد. هم اینک 
امکان پیش ثبت نام در سامانه سماح به نشانی 
https://samah.haj.ir/ امکان پذیر است. 
دولت عراق که سال گذشته اربعین را بدون 
حضور زائران خارجی برگزار کرد، امسال با 
حضور ۶۰ هزار زائر از ایران و ۱۰ هزار زائر از 
دیگر کشورها در مراسم اربعین موافقت کرده 
است. نخست وزیر عراق همچنین افزایش 
سهمیه ایران در اربعین را وعده داده است. تا 
این لحظه، دولت عراق فقط با سفر هوایی به 
این کشور موافقت کرده و مرزهای زمینی بین 
دو کشور برای تردد زائران همچنان بسته است.

نگاهی به نقش عراقچی در برجام
ادامه از صفحه یک| در آن نشست - که با حضور 
استفان مال )هماهنگ کننده وزارت خارجه آمریکا در 
اجرای برجام(، توماس کانتریمن )مدیر اداره امنیت 
بین الملل و منع گسترش تسلیحات وزارت خارجه( و 
آدام زوبین )معاون وزارت خزانه داری آمریکا( برگزار 
شد، دو تن از نمایندگانِ حقوقدان جمهوریخواه 
بخاطر تغییرات اعِمال شده از متن قطعنامه ۱۹۲۹ به 
قطعنامه ۲۲3۱ - که آقای عراقچی در ایجاد آن نقش 
عمده ای ایفا کرده بود - بر سر اعضای دولت اوباما فریاد 
می زدند که: »این تغییرات اتفاقی نیست«! وزیر امور 
خارجه ایران مدعی شده هفت ماه بر سر تک تک این 
واژگان مذاکره کرده است! چرا دولت اوباما - به رغم 
اینکه به خوبی از تاثیر حقوقی این تغییرات آگاه 
بوده - نتوانسته در برابر مذاکره کنندگان ایران مقاومت 
کند و در موضوعِ موشک ها تسلیم ایران شده است؟ 
هرکس این جلسات و استیصال مقامات آمریکایی 
را دیده باشد - یا شکست های پی در پی دو دولت 
آمریکا در شورای امنیت بر سر برنامه موشکی را به 
یاد داشته باشد - نمی تواند نسبت به بداخلاقی ها، بی 
انصافی ها، تهمت ها و توهین هایی که در نشست های 
مجلس ایران خودمان و بعضاً رسانه ملی و تریبون های 
کشور نسبت به دکتر عراقچی - که مبتکر بسیاری از 
این دستاوردها بود - روا شد بی تفاوت بماند. حقیقت 
این است که دکتر عراقچی - با تواضع و بی حاشیه - 
خدمات شایسته ای به کشور و امنیت مردم در کارنامه 
خود به ثبت دارد و چه حیف که در این سال ها تلاش 
شد این دستاوردها سانسور شده و از چشم مردم 

پنهان بماند.

اخـــبار کوتاه

دیدگـــــاه

آرمان ملی: رئیس قوه قضاییه با اشاره 
به احصاء مشکلات مردم در دادگستری ها 
و سازمان های وابسته در مدتی که وی 
مسئولیت دستگاه قضا را برعهده گرفته، 
از زندان به عنوان یکی از مراکزی یاد 
کرد که طی ماه های اخیر برای اصلاح آن 
تلاش¬های زیادی صورت گرفته است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
گفت: در مدت کوتاه اخیر بیش از یکصد 
زندان در سراسر کشور به دفعات مورد 
سرکشی قرار گرفته و بخشی از مسائل 
آن رسیدگی شده و روند بهبود وضعیت 
زندان ها همچنان ادامه دارد. وی با اشاره 
به بازدید روز جمعه خود از زندان دماوند، 
از رئیس کل دادگستری استان تهران 
خواست که وضعیت زندانیان و کسانی 
که اعلام کردند چند ماه است بلاتکلیف 
مانده اند و امکان تبدیل قرارشان وجود 
دارد بررسی و مشکل آن ها را برطرف کنند. 
رئیس دستگاه قضا همچنین به رئیس کل 
دادگستری استان تهران مأموریت داد 
به درخواست زندانیان ندامتگاه دماوند 
برای بهبود نحوه تماس با خانواده شان 
شدن  نهایی  مشکل  رفع  همچنین  و 
پرونده هایشان رسیدگی نماید. رئیس 
به  قوه قضاییه مشکل دیگر مراجعان 
دادگستری ها را مسائل مربوط به زنانی 
عنوان کرد که برای پیگیری پرونده حقوقی 
خود یا اعضای خانواده شان به این مراکز 
مراجعه می کنند و تأکیدکرد که البته رفع 
همه این مشکلات به تنهایی از دست قوه 
قضاییه بر نمی آید و نیازمند کمک مجلس 

و دولت است. محسنی اژه ای افزود: یکی از 
مسائل زندان مربوط به کسانی می شود 
که معتاد هستند و به دلیل خرید و فروش 
یا نگهداری مواد مخدر در زندان به سر 
می برند که این شخص تا خارج از زندان 
بوده خانواده او یک نوع گرفتاری داشتند و 
حالا که به زندان افتاده مشکلات خانواده 
بیشتر شده و درگیر آسیب اجتماعی 
شده اند که یکی از آن ها بازماندن فرزندان 
از تحصیل است. وی ادامه داد برخی از 
خانواده این افراد درآمد ندارند و حتی 
در زمانی که مرد خانواده در زندان نبوده 
تأمین معیشت آنها دشوار بوده و اکنون که 
شوهر در زندان است خانواده بدون امکان 
تأمین معاش دچار گرفتاری و آسیب شده 
است. محسنی اژه ای بیان کرد: مشکلاتی 
که برای خانواده ها در این مسیر برای دیدن 
فرزند از سوی مادر یا ملاقات با فرزند توسط 
پدر در صورت حضانت فرزند توسط مادر 
و یا مراجعه به دادگستری برای دریافت 
مهریه تقسیطی وجود دارد نیازمند توجه 

ویژه است. وی تأکید کرد که در همین 
راستا در هفته گذشته نشست هایی را با 
اعضای کمیسیون های قضایی و اجتماعی 
و همچنین فراکسیون زنان مجلس داشته 
و با تبیین این مشکلات برای آنها، خواستار 
کمک نمایندگان در جهت بازنگری و اصلاح 
قوانین و در صورت لزوم وضع قانون جدید 
در این خصوص شده است. محسنی اژه ای 
همچنین گفت که از معاونت امور زنان 
ریاست جمهوری نیز خواسته که ضمن 
بازدید از زندانها و اطلاع از وضعیت زندانیان 
و سرکشی به خانواده های آن ها دستگاه 
قضایی را در اصلاح قوانین و مقررات و رفع 
مشکلات این حوزه یاری دهند. رئیس قوه 
قضاییه یکی از مهمترین اقدامات در دوران 
جنگ اقتصادی را مبارزه همه جانبه با 
فساد در همه ابعاد و عرصه ها عنوان کرد 
و گفت: در دوران جنگ اقتصادی از طرفی 
باید با فساد مبارزه کنیم و از طرفی باید 
از فعالان اقتصادی که می خواهند در 
چارچوب قانون سرمایه گذاری و تجارت 

کرده و از طریق تولید، نیازهای مردم را 
تأمین کنند حمایت نماییم. محسنی اژه ای 
تأکید کرد: دستگاه قضایی با کسانی که در 
شرایط دشوار جنگ اقتصادی در زمین 
دشمن بازی و فشار مضاعف به مردم وارد 
می کنند، قاطعانه برخورد خواهد داشت. 
وی از دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی نیز 
خواست که با جداسازی صف کسانی که 
می خواهند به مردم خدمت و در چارچوب 
ضوابط قانونی منافع خود را نیز تأمین کنند، 
با کسانی که چوب لای چرخ نظام اقتصادی 
کشور می گذارند و بازار را به هم می زنند و 
نیازمندی های مردم را احتکار می کنند تا با 
قیمت گزاف بفروشند، قاطع برخورد کنند. 
رئیس دستگاه قضا اظهار کرد: همانطور که 
رئیس جمهور نیز بارها تأکید کردند اگر 
می خواهیم هم موانع تولید و سرمایه گذاری 
برطرف و هم با فساد مقابله شود، بخش 
عمده اقدامات باید از سوی دولت صورت 
گیرد. وی با بیان اینکه مقام معظم رهبری 
به دنبال تحقق عدالت اجتماعی هستند 
تصریح کرد هر برنامه ای که در حوزه های 
مختلف اجرا می شود باید یک پیوست 
عدالت داشته باشد. رئیس قوه قضاییه با 
تأکید بر لزوم حذف بسترها و گلوگاه های 
فساد یکی از این بسترهای مهم فساد زا را 
»زمین« عنوان کرد و ابراز داشت: بسیاری 
از پرونده ها که به آسیب های جدی منتهی 
شده از زمین نشأت می گیرد که در اختیار 
دولت، وزارت راه و مسکن و منابع طبیعی 
قرار دارد و به بهانه های مختلف در اختیار 

دیگران قرار می گیرد.

   سخنگوی وزارت خارجه:         

برای واردات فایزر و مدرنا محدودیت نداریم       
   آژانس هیچ دسترسی به محتویات دوربین ها ندارد

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه از 
سفر رئیس جمهور کشورمان به تاجیکستان خبر 
داد. اهم اظهارات سعید خطیب زاده، سخنگوی 

وزارت خارجه در ادامه آمده است.
 در ارتباط با موضوع زوار اربعین به خاطر 
موضوع کرونا محدودیت هایی وجود دارد و دوطرف 
تلاش دارند تا آنجا که ممکن است با رعایت 
پروتکل های بهداشتی و حفظ سلامت زائران این 
سهمیه را افزایش دهند. توافق اولیه در مورد اعزام 
3۰ هزار زائر ایرانی به عراق بود. پیش از سفر آقای 
الکاظمی به تهران سهمیه ۶۰ هزارتایی مطرح 
شد و در مورد آن توافق شد و در سفر روز گذشته 
توافق شد که به هر میزانی که امکان دارد با رعایت 
پروتکل های بهداشتی و اهمیت حفظ سلامت مردم 

این سهمیه افزایش پیدا کند.
 تردد زائران به صورت هوایی خواهد بود. در 
سفر آقای الکاظمی به تهران برای تردد هوایی توافق 
درباره روادید انجام شد و ترتیبات اجرائی مربوط به 

آن در روزهای آتی انجام خواهد شد.
 حضور رئیس جمهور در نشست سران اجلاس 
شانگهای در تاجیکستان اولین سفر خارجی آقای 
رئیسی به عنوان رئیس جمهور است. ایشان علاوه 
بر اینکه در اجلاس شانگهای شرکت می کنند 
گفت وگوهای دوجانبه ای با تعدادی از مقامات 
شرکت کننده در این نشست خواهند داشت و 
برنامه ریزی ها در این زمینه توسط دوستان ما و نهاد 
ریاست جمهوری در سفارت ایران در تاجیکستان 

در حال انجام است.
 باید از محاصـــره پنجشیر، قطع آب در این 
منطقه و مسائلی که به گرسنگی دادن مردم پنجشیر 
منتهی می شود اجتناب شود. پنجشیر و افغانستان 
جز گفت وگو راه حل و مسیر دیگری ندارد. ما همه 
طرف ها را دعوت می کنیم که گفت وگو انجام دهند 
و ما از انجام گفت وگوهای اصیل بین الافغانی 

حمایت می کنیم.
 بخشی از این مطالبات ایران از عراق پرداخت 
شده است ولی بخش عمده آن باقی مانده است. 
پیش از این توافق های قبلی در مورد این موضوع 
شده بود که اجرای بخشی از آنها بر روی زمین مانده 

بود و در این سفر بر اجرای آنها تأکید شد.
 سفر آقای گروسی به تهران پیش از نشست 
شورای حکام در چارچوب حل و فصل مسائل فی 
مابین بوده است. در این سفر رایزنی های خوبی انجام 
شد. این موضوعات مسائل جدیدی نبوده و نیست و 
در بستر همکاری های فی مابین در حال انجام است 
و به خاطر اجلاس شورای حکام به صورت فشرده 
تر صورت گرفته است و توافق شد در چارچوب 
فنی بدون اجازه به طرف های دیگر که موضوعات 
سیاسی را وارد روابط ایران و آژانس کند این روابط 
ادامه پیدا کند. سفر آقای گروسی سفر موفقی بود و 
قرار است آقای اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
برای حضور در کنفرانس عمومی آژانس به وین سفر 
کند و توافق شد که آقای گروسی نیز سفرهای خود 
به تهران را  به صورت منظم تری انجام دهد و بعد از 
نشست شورای حکام بار دیگر به تهران خواهند آمد 

تا گفت وگوها و رایزنی ها ادامه پیدا کند.
 بدون اینکه پروتکل الحاقی که به دلیل مصوبه 
مجلس اجرای آن متوقف شده دوباره اجرا شود و 
بدون اینکه آژانس دسترسی به محتویات فیلم ها و 
کارت های حافظه داشته باشد، کارت های حافظه ای 
که به دلیل پر شدن حافظه نیاز به تعویض دارند، در 
یک مهر و موم مشترک بین ایران و آژانس بدون 
دسترسی آژانس به آنها تعویض خواهند شد. با دقت 
و از نزدیک نشست اخیر شورای حکام را پیگیری 

می کنیم.
 کلیه فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز 
است. در چارچوب پادمان فعالیت های ایران و 
آژانس ادامه دارد و آژانس از فعالیت های هسته ای 

ایران بازرسی می کند ولی بیشتر از آن را متوقف 
کرده ایم. ایران عضو NPT است و مقررات پادمانی 

را اجرا می کند.
 ایران میز مذاکره و برجام را ترک نکرده است 
بلکه این آمریکا بوده که برجام را ترک کرده، به 

تعهدات خود عمل نکرده است.
 ایران اعلام کرده گفت وگوهای وین حتما در 
تاریخ نزدیکی از سر گرفته می شود. قطعا انتظار 
داریم که طرف های دیگر وقتی پای میز مذاکره در 
وین حضور پیدا می کنند با رویکرد واقع بینانه و در 
نظر گرفتن واقعیات روی زمین به وین بیایند. همان 
طور که بارها گفته ایم ایران هیچ تعهد فرابرجامی را 
نمی پذیرد و هیچ منفعت کمتر از برجام هم برای 

مردم ایران متصور نیست.
 آمریکا باید بداند که در جایگاه متهم قرار 
دارد و در عمل باید نشان دهد که در عمل منش و 
اقداماتش تجدیدنظر جدی کرده است ولی آنچه که 
ما اکنون می بینیم بیانگر این موضوع است که هیچ 
تغییری نسبت به دولت قبلی در رویکرد آمریکا 

صورت نگرفته است.
 تاکنون چندین دور گفت وگو بین ایران و 
عربستان در بغداد انجام شده است و دولت عراق 
نقش مهم و موثری در این گفت وگوها داشته است.

 در خصوص واردات واکسن کرونا به کشور هیچ 
خط قرمزی نداشته و نداریم. البته همان طور که 
پیش از این نیز گفته ام مرجع صلاحیت دار قطعی 
و یگانه تأیید اینکه کدام واکسن وارد کشور شود از 
روز اول بر عهده وزارت بهداشت بوده است و وزارت 
خارجه از همان روز اول تمام امکانات واردات را برای 
تحقق این موضوع به کار برده است. در یکی، دو ماه 
اخیر به صورت حداکثری تمامی درخواست ها تأیید 
شده اند و این ها از مسیرهای مختلف باعث تسریع 
واردات واکسن به کشور شده اند. . برای واردات فایزر 

و مدرنا محدودیت نداریم.

صادق زیباکلام  
استاد دانشگاه

یـــادداشت

در سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی و در آخرین 
لحظات پیش از برگزاری نشست شورای حکام، توافقی میان 
ایران و آژانس حاصل شد. در جلسه شورای حکام گزارش 
فصلی درخصوص ایران بررسی می شود و پیش بینی می شد 
قطعنامه ای علیه ایران به واسطه کاهش تعهدات هسته ای صادر 
شود. این قطعنامه می توانست زمینه ساز انتقال پرونده ایران به 
شورای امنیت سازمان ملل شود که در این صورت وضعیت برای 
ایران بدتر می شد. در محافظه کارترین شکل ممکن یک بیانیه 
توبیخی و هشدارآمیز علیه ایران در تاریخ ۶۲ شهریور ماه سال 
جاری صادر می شد. در هر صورت اوضاع برای ایران سخت تر 
می شد و وضعیت را بین ایران و آژانس متشنج می کرد و به تبع آن 
جامعه جهانی نیز وارد یک تنش با ایران می شدند. به همین علت، 
توافقی که میان ایران و آژانس شکل گرفت، یک اتفاق خوب است 
و باید از آن استقبال کرد. این توافق به نفع منافع ملی ایران است 
و گام دولت سیزدهم به سمت دیپلماسی می توان آن را قلمداد 
کرد. این توافق می تواند منجر به استمرار گفت و گوهایی شود که 
در نتیجه آنها، احیای برجام باشد. هرچند این توافق موقت است 
اما همین که پس از جلسه شورای حکام، رئیس سازمان انرژی 
اتمی ایران به وین می رود و گفت و گوها از سرگرفته می شود، 
یک اتفاق خوب است. امروز دولت جدید و مجلس به رغم این 
که در گذشته مخالف برجام به واسطه رقابت های جناحی بودند 
اما همین که مذاکرات آغاز شده است، به این معناست که برجام 
یک توافق غیرقابل انکاراست و به این تفاهم نیاز است تا بتوان 
تحریم ها را علیه کشور لغو کرد. این واقع گرایی در چارچوب 
عمل گرایی دولت آقای رئیسی را باید به فال نیک گرفت. در 
گذشته و در دولت دوازدهم، رقابت های جناحی و انتخاباتی سبب 
شد تا مجلس یک قانونی را مصوب کند و همکارهای پادمانی را 
با آژانس متوقف کند تا توافق حاصل نشود. مجلس بارها عنوان 
کرده بود که مصوبه آنها نباید نقض شود اما امروز توافق حاصل 
شده و دوربین های آژانس فعال می شوند و برخلاف آنچه که گفته 
می شد، دوربین ها به فعالیت خود ادامه می دادند. این همکاری 
دولت سیزدهم و آژانس یک رویه خوب است و باید تداوم یابد 
تا کشور از زیر فشار خارج شود. نکته قابل توجه این است که 
اسرائیل به شدت از توافق ایران و آژانس ناراحت شده و نفتالی 
بنت از توافق گروسی و اسلامی انتقاد کرده است. این نشان 
می دهد که ما کار درستی انجام داده ایم. این توافق سرنوشت 
معلومی را برای برجام و روابط پرتنش ایران و کشورهای غربی 
ایجاد نمی کند اما یک روزنه ای است که می توان به آن امید 
داشت و ضرورت دارد تا این مسیر ادامه پیدا کند و این روش 
مبتنی بر دیپلماسی تقویت شود. امروز فارغ از مسائل جناحی 
باید مسیر درست را انتخاب کرد تا کشور از چالش ها فاصله گیرد 

و از وضعیت خطرناک دور شود.

توافق ایران و آژانس در وقت اضافه

آرمان ملی- حمیـــد شجاعی: 
نشست شــــورای حکــــام آژانــس 
روز  از  اتمــی  انرژی  بین المللـــی 
گذشته آغاز شده و ایران از مهم ترین 
محورهای ایــــن دور از نشـــست 
شورای حکام خواهد بود. هر چند که 
مقامات کشورمان و مدیرکل آژانس از 
شرایط مطلوب مذاکره و توافق سخن 
می گویند اما در آن طرف ماجرا غربی ها 
درصددند تا از گزارش رافائل گروسی 
دستاویزی پیدا کرده و با استفاده از آن 
ایران را مورد اتهام و سرزنشس قرار داده 
و از آن برای تاثیرگذاری بر مذاکرات 
آینده برجام استفاده کنند.  با این حال 
آنچه که مسلم است با توجه به شرایط 
بین المللی و با توجه به اینکه ایران به 
همه تعهدات خود عمل کرده و کاهش 
تعهداتش نیز همه در چارچوب برجام 
بوده بعید به نظر می رســــد که آژانس 
بخواهد با صدور قطعنامه ای در آتش 

اختلافات میان ایران و آژانس بدمد. 
 نشســت آژانس مــــقدمه 

مذاکرات برجام؟
شامـــگاه شنبه بود کـــه رافائل 
گروســـی مدیـرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی برای دیدار با محمد اسلامی 
رئیس ســازمان انرژی اتمی کشورمان 
و بحـث و گفــت و گو پیرامون مسائل 
فنی  و بازدیدها از مراکز و دوربین ها 
وارد تهران شد در این سفر گروسی با 
اسلامی به توافقاتی هم دست یافت 
و خواهان مذاکرات بیشتر با مقامات 
تهران شد و حتی مطرح کرد که دیدار 
بعدی در وین خواهد بود. این در حالی 
است که پیــش از حضــــــور گروسی 
در تهران آمریکا و تروئیکای اروپایی 
نگرانی هایی را از بابت پیشرفت برنامه 
هسته ای ایران و افزایش سطح غنی 
سازی ها مطرح کرده و خواستار اعمال 
نظارت آژانس شده بودند. با این حال 

بسیاری از کارشناسان و صاحب نظران 
نیز بر این عقیده اند که عملکرد ایران و 
گام هایی که برداشته کاملا قانونی و در 
چارچوب برجام و قطعنامه ۲۲3۱ است 
و اگر غربی ها خواهان نظارت های بیشتر 
آژانسی هستند ابتدا باید به تعهدات خود 
ذیل برجام عمل کنند و سپس خواهان 
مسائل دیگر باشند. اما این مساله باعث 
نشده که غربی ها از مذاکرات احیای 
برجام دست بکشند. آنها هر مساله ای را 
دستاویز قرار می دهند که هرچه سریعتر 
مذداکرات برجامی شکل گرفته و به 
نتیجه برسد. سفر رافائل گروسی به تهران 
و توافق با مقامات ایرانی نیز می تواند 
عنصری شتاب زا در این عرصه قلمداد 
شود. چنانکه انریکه مورا، مذاکره کننده 
هسته ای اتحادیه اروپا توافق اعلام شده 
را قدم مثبتی برای اطلاع از وضعیت 
برنامه هسته ای ایران عنوان کرده است.  
وی با انتشار یک توییت از خواسته این 

اتحادیه برای اجرای کامل برجام از سوی 
همه امضاکنندگان و از سرگیری هر چه 
زودتر مذاکرات وین خبر داده است. این 
در حــالی است که ایران همچنان نسبت 
به از سر گیری مذاکرات وین واکنشی 
از خود نشان نداده و بر این عقیده است 
که اگر طرفین به تعهدات خود عمل 
نکنند عجله ای برای مذاکره ندارد. این 
رویکرد را در مسائل فنی نیز می توان 
دید جایی که به رغم توافق ایران و آژانس 
مسئولان مربوطه کشورمان دسترسی 
به دوربین ها و حافظه ها را منوط به 
توافق در مذاکرات می دانند. چنانکه 
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور 
خارجه می گوید:» بدون اینکه پروتکل 
الحاقی که به دلیل مصوبه مجلس اجرای 
آن متوقف شده دوباره اجرا شود و بدون 
اینکه آژانس دسترسی به محتویات 
فیلم ها و کارت های حافظه داشته باشد، 
کارت های حافظه ای که به دلیل پر شدن 
حافظه نیاز به تعویض دارند، در یک 
مهر و موم مشترک بین ایران و آژانس 
بدون دسترسی آژانس به آنها تعویض 

خواهند شد. ...
ادامه صفحه 7

»آرمان ملی« از آغاز نشست 5 روزه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارش می کند    

تعامل براي رفع اختلافات با آژانس     
   رافائل گروسی: خواستار پاسخگویی سریع تر ایران به سوالات آژانس هستیم 

جلال خوش چهره 
تحلیلگر مسائل سیاسی

  رئیس قوه قضائیه مطرح کرد:

لزوم حذف بسترها و گلوگاه های فساد
 رفع مشکلات نیازمند کمک مجلس و دولت است


